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WEBSITE «THE dangerous natural phenomena of THE Perm KRAI»

For the prevention of extreme situations connected with dangerous natural processes and phenomena, and also for reduction of damage from their influence it is necessary to exercise regular supervisions over development of these processes and phenomena in a environment and it is on-the-fly to inform on this the government and the population.

Per 2006 the pilot website project «The Dangerous natural phenomena of the Perm krai» (http://accident.perm.ru/) is entered into work. It is created by GIS center of Perm State University. Potential users of a website are government of regional and municipal levels, heads of enterprises and establishments, the population of krai.
Now on a website it is possible to become acquainted with federal and regional normative documents, documents and resolutions of the commission on extreme situations of the Perm krai, and also to trace a high water and places of ice jams, to scan data about reservoirs of large rivers and about thaw of a snow on them, to scan weather forecast. The information is presented in the form convenient for perception and includes maps, remotely-sensed data, tables, schedules, photos and videos. The characteristic of extreme situations is placed as a whole on the Perm krai and on separate districts.
The characteristic of a high water includes data about a river network of krai, about places of possible ice jams, about the settlements, subjected to flooding, about structure of forces and means for realization of actions against high waters.

On a website statistical data on hydraulic structures it is possible to receive as a whole on krai, on districts or on reservoirs. There is an opportunity to see the passport of a hydraulic structure with the characteristic of its location on a map, with its photo. The maps, the information on safety hydraulic structures, passports hydraulic structures on a website are received as a result of processing and analysis of  inventory data of hydraulic structures (2003-2006) by means of GIS «The hydraulic structures of the Perm krai». This GIS contains data on 1415 hydraulic structures, and also data on reservoirs of the large rivers and data on meteorological and hydrological observations.

Observations over snow cover and ice cover are accessible on-line and are based on remotely-sensed data. The technology of definition of the area of the territories covered by a snow is based on definition according to remotely-sensed data of a level of the bottom boundary of a snow cover. Use of the this method to a lesser degree depends on weather conditions. After creation of a mask of a snow cover on territory of all krai the area and percent of a snow covering within the limits of separate basins is calculated.

At present some kinds of space pictures are accessible on-line:

· Modis Terra и Modis Aqua – quantity of channels – 36; kinds of channels – visible, infrared and thermal; spatial resolution – 250 m, 500 m, 1000 m; scale – 1000000; cyclicity – 1-2 times a day;

· AAVR NOAA – quantity of channels - 4; kinds of channels – visible, infrared and thermal; spatial resolution – 1000 m; scale – 1000000; cyclicity – 4-5 times a day.

Expansion of a circle of the given information is planned. It first of all products of data processing of remotely-sensed data:

· territories with a high degree of risk of occurrence of forest fires;

· territories exposed to forest fires;

· burned forests of the different periods;

· places of ice jams;

· flooded territories.

Except for identification of forest fires, it is possible to reveal territories with high probability of occurrence of ignition. The algorithm of revealing of such territories is founded on the account of the sum of radiation temperatures on the given region for some temporal interval. The above value of the sum of radiation temperatures, the above probability of ignition of a underlying surface.

Supervision of dynamics of an ice cover is made with use of pictures from satellite Modis Terra in optical and infra-red ranges in which various conditions of an ice are precisely divided. Definition of forest fires is based on use of thermal channels of space pictures of satellite Modis Terra and of satellite AAVR NOAA.

Use of remotely-sensed data from satellite Modis Terra and from satellite AAVR NOAA and their derivative products allows to appraise effectively a qualitative and quantitative characteristics of dangerous natural processes in scale of all region on-line. Besides on a website it is planned to add tools of interactive WEB-mapping. It will allow to raise efficiency and convenience of search of the necessary information.

САЙТ «ОПАСНЫЕ ПРИРОДНЫЕ ЯВЛЕНИЯ ПЕРМСКОГО КРАЯ»

Для предупреждения чрезвычайных ситуаций, связанных с опасными природными процессами и явлениями, а также для снижения ущерба от их воздействия необходимо проводить не только регулярные наблюдения за развитием этих процессов и явлений в окружающей природной среде, но и оперативно информировать об этом органы государственной власти (ОГВ) и население. 
В 2006 г. введен в работу пилотный проект «Опасные природные явления Пермского края» (http://accident.perm.ru/), разработанный ГИС центром Пермс​кого государственного университета. Потенциальными пользователями сайта являются ОГВ регионального и муниципального уровней, руководители предприятий и учреждений, население края.
В настоящее время на сайте можно ознакомиться с федеральной и региональной нормативно-правовой базой, документами и решениями комиссии по чрезвычайным ситуациям (противопаводковой комиссии) Пермского края, а также проследить динамику прохождение половодья, мест ледяных заторов, получить данные о водосборах крупных рек и процессах снеготаянии на них, узнать прогноз погоды. Информация представлена в удобной для восприятия форме и включает в себя табличный и картографический материал, дополненный данными дистанционного зондиро​вания, фото- и видеосъемкой. Характеристика ЧС приводится как в целом по Пермскому краю, так и по отдельным районам. 

При характеристике прохождения половодья и паводков представлена информация о речной сети края, местах возможных ледовых заторов, населен​ных пунктах, подвергающихся затоплению. Кроме характеристики паводковой ситуации, приводится состав сил и средств, привлекаемых для проведения противо​паводковых мероприятий. 
На сайте можно получить сводные данные по гидротехническим сооружениям (ГТС) в целом по краю, отдельному району или водосбору. Существует возможность просмотреть паспорт ГТС с характеристикой его местоположения (карта), фотографией, видео, информацию по пропуску половодий, паводков через ГТС и возможным зонам затопления. Картографический материал, информация по безопасности ГТС и паспорта ГТС, приведенные на сайте, получены в результате обработки и анализа сведе​ний по инвентаризации ГТС (2003-2006 гг.) с помощью ГИС «Гидротех​ничес​кие сооружения Пермского края». В данной ГИС приводятся сведения по 1415 ГТС, а также водосборам крупных рек, метео- и гидро​постам.
Наблюдения за снежными и ледовыми покровами приводятся в оперативном режиме и основываются на ДДЗ. Технология определения площади заснеженных территорий базируется на выделении по ДДЗ высотной отметки нижней границы снежного покрова с последующим выделением областей расположенных выше данной высотной отметки. Использование данного способа в меньшей степени зависит от погодных условий. После выделения маски снежного покрова на территорию всего края, вычисляется площадь и процент заснеженности в пределах отдельных водосборных бассейнов. 

На данный момент в оперативном режиме доступны следующие виды космических снимков:

· Modis Terra и Modis Aqua – количество каналов - 36; виды каналов – видимые, инфракрасные и тепловые; пространственное разрешение – 250 м, 500 м, 1000 м; масштаб – 1000000; периодичность съемки 1-2 раза в день;

· AAVR NOAA – количество каналов - 4; виды каналов – видимые, инфракрасные и тепловые; пространственное разрешение – 1000 м; масштаб – 1000000; периодичность съёмки 4-5 раз в день.

Планируется расширение круга предоставляемой информации. Это в первую очередь продукты обработки данных дистанционного зондирования: 

· территории с высокой степенью риска возникновения лесных пожаров;

· территории подверженные лесным пожарам;

· гари разных периодов;

· места ледовых заторов;

· участки подверженные затоплениям и подтоплениям.

Кроме идентификации непосредственно самих лесных пожаров, можно выявить территории, на которых высокая вероятность возникновения возгорания. Алгоритм выявления таких территорий основан на учете суммы радиационных температур на данной местности за некоторый промежуток времени. Чем выше значение суммы радиационных температур, тем вероятность возгорания подстилающей поверхности выше.

Наблюдение за динамикой ледового покрова производится с использованием снимков со спутника Modis Terra в оптическом и инфракрасном диапазонах, в которых четко разделяются различные состояния льда. Определение лесных пожаров основано на использовании тепловых каналов космических снимков спутников Modis Terra и AAVR NOAA. 

Использование ДДЗ со спутников Modis Terra и AAVR NOAA, а так же их производных продуктов позволяют эффективно проводить качественную и количественную оценку опасных природных процессов в масштабе всего региона в оперативном режиме. Кроме этого, планируется дополнить сайт инструментами интерактивного WEB-картографирования. Это позволит повысить эффективность и удобство поиска необходимой информации.

















































































































































